

The Bureau of the Congress / *Le Bureau du Congrès*

CG-BUR(2023)52-45¹

Bilingual / *biligue*

25 May / *mai* 2023

Request for patronage – Winter School 2024 on Federalism and Governance (University of Innsbruck)

Demande de patronage – École d'hiver 2024 sur le fédéralisme et la gouvernance (Université d'Innsbruck)

Action required : for decision
Action requise : pour décision

¹ This document is classified as confidential until it has been examined by the Bureau of the Congress /
Ce document a été classé confidentiel jusqu'après son examen par le Bureau du Congrès

Name and activity of the organisers and persons in charge :

- **Anna Gamper:** Full Professor at the Department of Public Law, Constitutional and Administrative Theory at the Faculty of Law of Innsbruck University, Austria; Substitute Judge of the Constitutional Court of Liechtenstein. Prof. A. Gamper was Vice-President of the Group of Independent Experts of the Congress until 2017.
- **Francesco Palermo:** Head of the Institute for Comparative Federalism at Eurac Research (Bolzano, Italy), Full Professor of Comparative Constitutional Law, University of Verona, Italy. Prof. F. Palermo, was President of the Advisory Committee on the FCNM and is currently Constitutional Adviser to the Congress and member of the Group of Independent Experts. He participated in many monitoring activities of the Council of Europe.
- **Greta Klotz,** Researcher, Project Manager of the "Winter School on Federalism and Governance", Institute for Comparative Federalism, Eurac Research (Bolzano/Bozen), Italy, greta.klotz@eurac.edu.

Title of the event : Winter School on Federalism and Governance 2024 - Federalism and Sustainability

Venue(s) : Innsbruck (Austria) and Bolzano/Bozen (Italy)

Date : 05.02.2024-16.02.2024 (two week full programme)

Nature : The Winter School is a two-week international and cross-border training programme which takes place for one week in Austria and one week in Italy. It offers lectures, workshops and study visits on federalism, governance and power-sharing in multilevel systems. It enables participants from all over the world to study multilevel governance and decentralisation from a legal and a political science perspective, to discuss with renowned experts and to benefit from an international learning environment in two venues.

Content : The 2024 Winter School will focus on federalism and sustainability. During the two-week training programme, participants will analyse the relation between multilevel systems and the concept of sustainability. Experts will address the questions and challenges of sustainability from a legal and political science perspective and discuss the various dimensions of sustainability with regard to federalism and regionalism. One key focus of the programme will be on the question of how federalism can contribute to sustainability.

The programme will also provide insights on different aspects of sustainability in connection to multilevel governance such as the environment, social issues and democracy. Furthermore, participants will learn from the sustainability challenges that different countries and regions in Europe, Asia, Africa, and the Americas are currently facing. The United Nations' Sustainable Development Goals will provide a focal point to be referenced throughout the duration of the Winter School.

The 2024 edition will also offer in-depth sessions on sustainability in relation to climate change, fiscal relations, democratic participation, and institutions in multilevel systems.

Besides numerous opportunities for discussion with leading experts on multilevel governance throughout the lectures, a variety of interactive sessions will provide the chance to share knowledge and experience. Lectures, workshops, Q&A sessions, and a round table will take into account multilevel systems from different continents.

European significance of the event : The cross-border programme is jointly organised by the University of Innsbruck and the research institution Eurac Research in Bolzano/Bozen. The target group of the training course is up to 30 participants from different countries, among them excellent researchers, postgraduate students and practitioners. Particular attention will

be paid to the exchange of knowledge and experiences among the students and with international experts.

In 2023, 28 participants from 16 countries attended the programme.

The CoE's patronage was granted to all previous editions of the Winter School (2010-2023).

Univ.-Prof. Dr. Gamper was also granted the patronage by the Council of Europe for some events, inter alia:

- Symposium "Volksgruppen und regionale Selbstverwaltung in Europa", Innsbruck, 12-13 November 2007"
- Conference: "REGIONALISM(S) Lessons from Europe and the Americas", Innsbruck, 19-21.11.2013
- Winter School on Federalism and Governance with different topics: 2010-2023

Communication material : Homepage, poster, flyer, invitations, course material, local press releases.

Nom et activité des organisateurs et des responsables :

- **Anna Gamper:** Professeure titulaire au département de droit public, théorie constitutionnelle et administrative à la faculté de droit de l'université d'Innsbruck, Autriche ; juge suppléante à la Cour constitutionnelle du Liechtenstein. A. Gamper a été vice-président du Groupe d'experts indépendants du Congrès jusqu'en 2017.
- **Francesco Palermo :** Directeur de l'Institut du fédéralisme comparé à Eurac Research (Bolzano, Italie), Professeur titulaire de droit constitutionnel comparé à l'Université de Vérone, Italie. Le professeur F. Palermo, a été président du comité consultatif de la FCNM et est actuellement conseiller constitutionnel du CPLRE et membre du groupe d'experts indépendants. Il a participé à de nombreuses activités de suivi du Conseil de l'Europe.
- **Greta Klotz :** Chercheuse, Cheffe de projet de la "Winter School on Federalism and Governance", Institute for Comparative Federalism, Eurac Research (Bolzano/Bozen), Italie, greta.klotz@eurac.edu.

Titre de l'événement : Ecole d'hiver sur le fédéralisme et la gouvernance 2024 - Fédéralisme et durabilité

Lieu(x) : Innsbruck (Autriche) et Bolzano/Bozen (Italie)

Date : 05.02.2024-16.02.2024 (programme complet de deux semaines)

Nature : L'école d'hiver est un programme de formation international et transfrontalier de deux semaines qui se déroule pendant une semaine en Autriche et une semaine en Italie. Elle propose des conférences, des ateliers et des visites d'étude sur le fédéralisme, la gouvernance et le partage du pouvoir dans les systèmes à plusieurs niveaux. Elle permet à des participants du monde entier d'étudier la gouvernance multi-niveau et la décentralisation d'un point de vue juridique et de science politique, de discuter avec des experts renommés et de bénéficier d'un environnement d'apprentissage international dans deux lieux différents.

Contenu : L'école d'hiver 2024 se concentrera sur le fédéralisme et la durabilité. Pendant les deux semaines du programme de formation, les participants analyseront la relation entre les systèmes multiniveaux et le concept de durabilité. Les experts aborderont les questions et les défis de la durabilité d'un point de vue juridique et de science politique et discuteront des différentes dimensions de la durabilité en ce qui concerne le fédéralisme et le régionalisme. Le programme se concentrera notamment sur la question de savoir comment le fédéralisme peut contribuer à la durabilité.

Le programme fournira également un aperçu des différents aspects de la durabilité en relation avec la gouvernance à plusieurs niveaux, tels que l'environnement, les questions sociales et la démocratie. En outre, les participants apprendront à connaître les défis en matière de durabilité auxquels différents pays et régions d'Europe, d'Asie, d'Afrique et des Amériques sont actuellement confrontés. Les objectifs de développement durable des Nations unies serviront de point de référence pendant toute la durée de l'école d'hiver.

L'édition 2024 proposera également des sessions approfondies sur la durabilité en relation avec le climat, les relations fiscales, la participation démocratique et les institutions dans les systèmes à plusieurs niveaux.

Outre les nombreuses possibilités de discussion avec des experts de premier plan en matière de gouvernance à multiniveaux tout au long des conférences, diverses sessions interactives permettront de partager les connaissances et les expériences. Les conférences, les ateliers,

les séances de questions-réponses et une table ronde tiendront compte des systèmes multiniveaux de différents continents.

Importance européenne de l'événement : Le programme transfrontalier est organisé conjointement par l'Université d'Innsbruck et l'institution de recherche Eurac Research à Bolzano/Bozen. Le cours de formation s'adresse à une trentaine de participants de différents pays, parmi lesquels d'excellents chercheurs, des étudiants de troisième cycle et des praticiens. Une attention particulière sera accordée à l'échange de connaissances et d'expériences entre les étudiants et les experts internationaux.
En 2023, 28 participants de 16 pays ont participé au programme.

Le patronage du Conseil de l'Europe a été accordé à toutes les éditions précédentes de l'école d'hiver (2010-2023).

Prof. Gamper s'est également vu accorder le patronage du Conseil de l'Europe pour certains événements, entre autres :

- Symposium *Volksgruppen und regionale Selbstverwaltung in Europa*, Innsbruck, 12-13 novembre 2007
- Conférence: *REGIONALISM(S) Lessons from Europe and the Americas*, Innsbruck, 19-21.11.2013
- École d'hiver sur le fédéralisme et la gouvernance avec différents sujets : 2010-2023

Matériel de communication : Page d'accueil, affiche, dépliant, invitations, matériel de cours, communiqués de presse locaux.